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Tejút
M ar c zin  Eszter

K é t  abaúji faluban Fajban és titkán  m eg
szűn t a tejfelvásárlás. N em  túl nagy hír -  
m ondhatjuk, történnek ettől sokkal megrá- 
zóbb  események. Persze az ott lakók -  közü
lük is elsősorban az érintettek -  ez t egészen 
m ásként élik meg. A z  a néhány gazda, aki 
tehéntartással, tejtermeléssel foglalkozik a te
lepüléseken, most érthető módon megijedt: 
hiszen a magas munkanélküliségi rátájú vi
déken e z  a tevékenység nyújtotta az egyetlen 
biztos pénzkereseti forrást. Ügy érzik, a csar
nokok bezárásával csapdába kerültek. Egy
részt ilyen körülmények között megfontolan
dó, érdemes-e egyáltalán megtartani az álla
tokat, másrészt, ha a válasz erre a kérdésre 
nem, akkor miből tartsák el családjukat?

/ \  felvásárlás megszüntetése mellett gazda
sági megfontolások miatt döntött a térségben 
m űködő feldolgozóüzem, az Abaújtej Kft. A 
lépés érthető, hiszen, ahogy mondani szok
ták, ez  esetben a leves többe került, mint a 
hús. Vagyis a cég számára elenyésző  
m ennyiségű tej tárolási, hűtési költsége vala
mint az üzem be szállítás tarifája meghaladta 
azt a mértéket, am ely mellett még nyeresé
gesnek nevezhető e z  az üzlet.
Első látásra az em ber azt mondhatná: kész, a 
kör bezárult. Pedig, ha jobban belegondo
lunk, nincs így. Maga az Abaújtej vezetője  
jelentette ki, hogy ismerve a Fájban és Litkán 
élők nehéz helyzetét, a társaság kész b izo 
nyos mértékig kivenni a részét a szállítási 
költségekből, ha az önkormányzat is hozzá
járul ehhez, például úgy, hogy a falugondno
ki autóval a legközelebbi m űködő  tejcsar
nokba, Fulókércsre vinnék a tejet. A z  önkor
m ányzati vezető  erre azt mondja, nincs rá 
pénz, a társaság vezetője szerint viszont pá
lyázni lehet ilyen célú összegre.

Talán érdemes lenne a térség gazdajegyző
jét is bevonni a probléma megoldásába, aki
nek naprakész információi vannak a támoga
tási, pályázati lehetőségekről. M egfontolan
dó az is, nem  lenne-e hasznos, ha ebben az  
ügyben a két falu önkormányzata összefog
na, közösen keresné a kiutat. A tét a megél
hetés biztonsága, e z  pedig  nem  kevés: 
megéri a szövetkezést.

Tömeges pisztrángpusztulás 
a Szinván Lillafüred alatt
Miskolc (MTI) -  Teljesen kipusztult a Szinva Lil
lafüred alatti, Alsó- és Felsőhámor közötti szaka
szán a patak halállománya -  ezt közölte az MTI- 
vel Hoitsy György halbiológus, Borsod-Abaúj- 
Zemplén megyei halászati felügyelő, egyben a bük
ki, garadnai pisztrángtelep vezetője. A szakember 
értesítette az Észak-magyarországi Környezetvé
delmi Felügyelőséget; rövid időn belül vízmintát 
vettek, ennek elemzése azonban csak csütörtökön 
fejeződik be. Oxigénhiányra jellemző tüneteket 
nem találtak az elpusztult halakon, így arra követ
keztetnek, hogy valamilyen vegyszer, talán hígító 
okozta a halpusztulást. A halászati felügyelő ép
pen ezért felhívta a lakosok figyelmét: senki se fo
gyassza a Szinvából kivett pisztrángokat, ugyanis 
azok mérgezőek lehetnek.

A szakorvosi privatizáció 
rögös utjai
Miskolc (ÉM -  SZK) -  A szakorvosi rendelések 
privatizációs lehetőségéről beszélgettek a 
Miskolci Vállalkozó Háziorvosi Rendszert 
Működtető Egyesülés keretében alakult Nil 
Nocere Klub tegnap esti rendezvényén.

Az eseményen -  melyen a Népjóléti Minisztérium, 
az Országos és a Megyei Egészségbiztosítási Pénz
tár, a megyei ÁNTSZ, valamint a város vezetőin 
túl a miskolci kórházak igazgatói is részt vettek -  
bemutatták a Sárospatakon már két éve működő 
privatizált rendelőintézeti modellt. Patakon a pri
vatizált szakellátások bevételének 80 százaléka az 
orvosoké, 20 százaléka az intézetet illeti meg. Ez 
utóbbit folyamatos fejlesztésre, rekonstrukcióra 
fordítják. Az intézmény közgazdász igazgatója, Ke- 
resztúry Ferencné állítja: érezhetően minőségibb 
betegellátást tudnak így nyújtani (az ellátás 
egyébként ingyenes).

Kereszty Éva államtitkár külföldi példákon ke
resztül arra figyelmeztetett, a privatizálás az egés
zségügyben nem lehet cél, csupán eszköz; egyben 
óva intett attól, hogy a privatizálást a nagy intéz
ményekben kezdjék el.

N e m  k ü ld ik  h a z a  a  p u s k á z ó k a t
Az ez évben érettségizőknek új jogokat is biztosít a kormányrendelet
Miskolc (ÉM -  Hl) -  Az 
első igazán komoly is
kolai megmérettetés az 
érettségi. A diákoknak 
a több év alatt megszer
zett tudásukról kell szá
mot adniuk, de vajon is
merik-e a jogaikat? Az 
érettségit szabályozó 
legújabb kormányren
delet már a most vizsgá
zóknak is biztosít új jo
gosítványokat.

Az idei vizsgaidőszakra 
vonatkozó változások jó
részt a vizsga szervezését 
érintik, a tartalom a régi 
követelményrendszerhez 
igazodik.Közvetlenül a di
ákokat érinti azonban az, 
hogy míg eddig, ha puská
záson fogták, azonnal ha- 
zaküldték őket, addig 
most folytathatja a mun
kát, de a szabálytalanság
ról jegyzőkönyvet kell ké
szíteni. Később a vizsgabi
zottság dönt a kérdésben.

Bár a kijavított írásbeli 
dolgozatát eddig is megte

kinthette az iskola áltál ki
jelölt napon a tanuló, most 
fénymásolatot is kérhet ró
la. Ha bármilyen probléma 
merül fel akár a javítással, 
akár a vizsga menetével 
kapcsolatban, joga van fel
lebbezni. A fellebbezést a 
megyei főjegyzőnek három 
napon belül ki kell vizsgál
nia. Az írásbeli vizsga in
dokolt esetben a vizsgázó 
kérésére az igazgató enge
délyével szóban is letehető, 
a szóbeli pedig írásban, 
szól a rendelet. Ezt azon
ban időben, orvosi igazo
lással kell kérvényezni, fi
gyelmeztet Tóth József, a 
B.-A.-Z. Megyei Önkor
mányzat főtanácsosa.

Elvileg a tanuló másik 
intézményben is tehet 
érettségi vizsgát, de ezt 
február 15-ig, a vizsgára 
való jelentkezés határide
jéig jeleznie kelllett volna).

Az érettségi szóbeli ré
sze nyilvános, eddig is az 
volt. Ha a diák a húzott té
telt egyáltalán nem tudja,

az elnöknek egy alkalom
mal póttételt kell húzatnia 
vele. Ettől az évtől az 
érettségi képesítő vizsga 
szóbeli részét két bizottság 
előtt kell megtartani. Kü
lön teremben ad számot a 
tanuló a közismereti, és 
külön a szakmai tárgyak

ból szerzett tudásáról. Az 
is új elem, hogy most már 
nem az egy nap alatt le
vizsgáztatható tanulók 
számát, hanem az időin
tervallumot szabja meg a 
rendelet. Szóbeliztetni reg
gel 8-tól este 6-ig lehet.
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mú kormányrendelet az 
interneten a következő cí
men található: www. 
mkm.hu (közoktatás, do
kumentumok). Ebben az 
évben az alábbi paragrafu
sok még nem lépnek élet
be: 1-12., 18., 19., 30-32., 
41., 45., 53-55.

Az érettségi m egm érettetés előtt..
„Amikor én érettségiztem...” A 
négyéves középiskolai tanulmá
nyokat lezáró vizsgáról rémtörté
netek százával keringenek. Azok 
mesélik, akik már túl vannak raj
ta. Ebben az évben több mint hét 
és félezer diák, köztük Karolin és 
Gábor viszont még előtte áll.

-  Én már most rettenetesen izgulok -  
mondja Karolin. -  Hogy tájékoztat- 
tak-e a vizsgával kapcsolatos jogaink
ról? Még nem. Most hallok róla elő
ször, hogy vizsgázhatnék akár másik 
iskolában is. De minek tenném? Hi
szen máshol nem ismernek. És hogy a 
szóbelire bejöhetnének a szüleim is? 
Azt semmiképpen nem szeretném. 
Úgy még jobban izgulnék. Fénymáso
latot is lehet készíttetni a kijavított 
dolgozatról? Egyelőre még az foglal
koztat, hogy meg kell írni...

Gábor viszont felháborítónak tartja, 
hogy ilyesmikről eddig egy szó sem 
esett az iskolában.

-  Azt tudom, hogy mit nem szabad 
csinálni vizsga közben, arról is hallot
tam, hogy feljegyzik majd, mikor me
gyek pisilni és mikor fejezem be, arra 
is felhívták a figyelmet, hogy megné
zik, nincs-e nálunk mobiltelefon. De 
hogy nekünk milyen jogaink vannak, 
azt már nem részletezték ennyire. 
Van egy osztálytársam, akinek na
gyon nehezére esik írásban dolgozni. 
Biztos örülne, ha tudná, hogy szóban 
is vizsgázhat.

A miskolci Avasi Gimnáziumban 
és az ózdi Széchenyi István Közgaz
dasági Szakközépiskolában érdeklőd
ve megtudtuk: az osztályfőnökök 
minden évben időben tájékoztatják a 
tanulókat az érettségi szabályzatról, 
ezen belül a diákok jogairól is. Az óz
di középiskolában a tájékoztatót eb
ben az évben még nem tartották 
meg, mert még nem kapták meg a 
változásokat tartalmazó pontos leí
rást, mondta Benkőné Fehér Éva is
kolaigazgató.

Vizsganaptár
Nappali tagozaton a magyar írásbeli vizsga május 18- 
án reggel 8 órakor, a matematika május 19-én szintén 
reggel 8 órakor kezdődik. Levelező tagozaton a ma
gyar írásbeli időpontja június 2., a matematikáé júni
us 3. A vizsgák délután 2 órakor kezdődnek.

Aggteleki Esték a barlangban
Jósvafő (ÉM -  DK) -  Az 
Aggteleki Nemzeti Park 
igazgatósága Aggteleki 
Esték címmel idén első 
ízben rendezi meg a Vi
lágörökség részévé 
nyilvánított Baradla- 
barlang aggteleki 
Hangversenytermében 
és a jósvafói Óriások 
termében a cseppkő
barlangi koncerteket.

A témáról tegnap tartott saj
tótájékoztatón Ocsai Ágnes, 
a Borsod-Abaúj-Zemplén 
Megyei Kereskedelmi és 
Iparkamara Idegenforgalmi 
Osztályának elnöke hangsú
lyozta: az idegenforgalom és 
a kultúra gyakorlatilag elvá
laszthatatlan egymástól. 
Adott a területünkön az

egyedülálló aggteleki rész, 
amelynek elég nagy az 
idegenforgalma. Ám a lá
togatók többsége csak 
annyi időt tölt ott, amíg 
megnézi a barlangot. A 
mostani -  a kamara által 
is támogatott -  koncertso
rozatot azért szervezték 
meg, hogy legyenek olyan 
programok, amelyek ezen 
a vidéken tartják a turis
tákat. De a koncertek mel
lett bevezetik például a 
jósvafői falusétát is.

Gyöngyösy Kálmán, a 
nemzeti park igazgatóhe
lyettese kifejtette: elsődle
ges feladatuk természete
sen a természetvédelem. A 
kérdés, hogyan lehet úgy 
fejleszteni az idegenforgal
mat, hogy a természetvé

delem prioritása megma
radjon. Erre komplex 
programot dolgoznak ki.

A programok egy részét 
a Filharmónia Kelet-ma
gyarországi igazgatósága 
szervezi. Gonda Ferenc 
igazgató kiemelte: minőse
get szeretnének adni, 
amint évközi koncertjei
ken is. Legközelebb -  má
jus 2-án, szombaton dél
után 2 órától a Brass in the 
Fave rézfuvós quintett és De- 
seő Csaba ad koncertet a Ba- 
radla-barlang aggteleki 
hangversenytermében, va
sárnap délelőtt 11-től pedig a 
jósvafői református temp
lomban mutatkozik be az 
együttes. (A részletes prog
ramra későbbi lapszámunk
ban visszatérünk.)

Balesetes járóbetegek: 
irány Diósgyőr!
Miskolc (ÉM) -  Megszűnik a baleseti járóbe
teg-szakellátás m ájus 1-jétől a Semmelweis 
Kórház-Rendelőintézetben -  tudatja a mis
kolci városháza közleménye.

Az említett időponttól a Diósgyőri Kórház trau
matológiai és kézsebészeti osztálya látja el a bal
eseti járóbetegeket, az alábbiak szerint. Május 1- 
jén, 2-án és 3-án a balesetes járóbetegek ellátása 
a Diósgyőri Kórház traumatológiai állomásán tör
ténik.

Május 4-től, munkanapokon reggel 8-tól este 8- 
ig a baleseti jaróbetegek a Diósgyőri Kórház rende
lőintézetének (Miskolc. Kerpely u. 1.) első emele
tén, a traumatológiai járóbeteg rendelésen kapják 
meg a szükséges ellátást. Este 8-tól másnap reggel 
S-ig a Diósgyőri Kórház traumatológiai állomásán 
(Kórház u. 1.).

Szombaton és vasárnap, valamint a munka
szüneti napokon a nap 24 órájában a traumato
lógiai állomás a felelős a balesetes járóbetegek 
ellátásáért.

Nem kell a tej, ha kevés van belőle
Közvetve 3000 abaújinak biztosít megélhetést az Abaújtej Közös Vállalat
Faragó Lajos

Fáj, Litka, Forró (ÉM) -  
Gazdaságtalanságra hi
vatkozva megszünteti a 
tej felvásárlását az Aba- 
újtej Közös Vállalat Faj
ban és Litkán.

Fáj és Litka két kis abaúji 
település. Fájban 250, Lit
kán 70 körüli a lakosság 
száma, a munkaképes ko

rdáknak több mint fele 
munkanélküli. Mint a 
Szalaszenden élő Bárdos 
Zoltántól, a térség állator
vosától megtudtuk, az el
öregedő lakosság egyetlen 
pénzkereseti lehetősége az 
állattartás. Fájban 12, Lit
kán 25 fejőstehenet szá
molnak.

-  A tej felvásárlásának 
megszüntetésével mintha 
a legutolsó lehetőséget

vennék el az élni még itt 
akaró lakosságtól -  fogal
mazott az állatorvos.

Az egyetlen 
pénzforrás
-  Igaz, hogy alkalman
ként csak 40-50 liter tejet 
gyűjtöttek, azt is élhisz- 
szük, hogy tetemes a tej
csarnok fenntartási költ
sége, meg messzire kell 
jönni a tejért, de nekünk 
is meg kell élnünk valami
ből -  kezdte Kardos Jó
zsef, Litka polgármestere.
-  Most jön a tavasz, ami
kor a tehenek több tejet 
adnak. Miért nem lehet 
legalább még egy hónapig 
várni a felvásárlás meg
szüntetésével? Fullókércs- 
re kellene beszállítanunk 
a tejet, de erre a termelők 
nem képesek. Az önkor
mányzat falugondnoki ko
csiját javasolták felhasz
nálni, de nincsen rá 
pénzünk.

Fájban Broda Imréek 
portáján hat tehén van,

családi vállalkozásban lát
ják el őket.

-  Kérdeztük, gond van-a 
tej minőségével? Azt 
mondták, nincs. Fájból 
kétnaponként 200-22Ö li
ter tejet szállított el az 
Abaújtej, és ez öt család
nak jelentett biztos megél
hetést. Három hónapja 
nem fizetnek az uramnak 
a téeszben, azóta csak a 
tejpénzből é’ünk. Ha meg
szüntetik a felvásárlást, 
mi lesz velünk? -  kérdezte 
elkeseredetten Brodáné.

A döntés 
végleges
Az Abaújtej igazgatója, 
Beluzsár Lajos megérti az 
állattartókat, de döntésén 
nem változtat. Mint el
mondta: a felvásárlás 
megszüntetése nem egyik 
napról a másikra történt. 
A problémák régebbi kele
tűek. A gondot az okozza, 
hogy a nagyobb tehénlét
szám ellenére egy-egy tej
szedésre mindössze 40-50

liter tej gyűlt össze a csar
nokokban. Ennyi „maradt” 
az Abaújtejnek, mert a 
többit a termelők helyben 
értékesítették. Ez a 
mennyiség a hűtőtechnika 
„alját” sem érte el, a tej 
megsavanyodott. Ugyan
akkor a minimális 
mennyiség jelentősen 
megemelte költségeiket. 
Egy liter tejre 10 forint 
csarnoki kiadás jutott, to
vábbi 10 forintot jelentett 
literenként a szállítás.

-  Tárgyaltunk a két köz
ség polgármesterével, aján
lottuk, hogy Fulókércsre 
szállítsák be a tejet. A fuva
rért térítést fizetünk, mint 
tesszük ezt a hasonló hely
zetben lévő Hemádbűdiek 
esetében is. A polgármeste
ri hivatalnak van falugond
noki autója, ók szociális in
dokokkal pályázhatnak a 
tejbeszállítás érdekében is 
támogatásért, mi ezt nem 
tehetjük. A nehéz helyzet
ben lévő lakosság érdeké
ben az önkormányzatoknak 
is lépni kellene -  mondta 
Beluzsár Laios.

Az abaúji tejüzem sem engedheti meg magának a 
gazdaságtalan termelést Fotó: Vajda lános


